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 لممخصا

محماية‌الجزائية‌لمبيانات‌الشخصية‌ل‌الاطار‌القانكني‌ىدفت‌ىذه‌الدراسة‌الى‌البحث‌في‌‌‌‌‌‌‌

،‌كلغايات‌تحقيؽ‌اليدؼ‌مف‌المقارنة‌كالقكانيفعمى‌مكاقع‌التكاصؿ‌الاجتماعي‌في‌القانكف‌القطرم‌

مت‌الدراسة‌الى‌الدراسة‌تـ‌اتباع‌المنيج‌الكصفي‌التحميمي،‌اضافة‌الى‌المنيج‌المقارف،‌كقد‌تكص

الماسة‌بالبيانات‌ذات‌كجكد‌تكافؽ‌كبير‌بيف‌الطبيعة‌القانكنية‌لمجرائـ‌عدد‌مف‌النتائج‌مف‌أبرزىا:‌

‌الشخصي ‌‌الطابع ‌كالأردنيةالقطري‌التشريعاتفي ‌أشخاص‌ة ‌جرائـ ‌أنيا ‌باعتبار ‌الى‌، تفضي

‌المختمفة ‌الاجتماعي ‌التكاصؿ ‌مستخدمي‌كسائؿ ‌الأفراد ‌كخصكصية ‌الى‌انتياؾ‌حرمة ‌اضافة ،

في‌حاؿ‌تطمبت‌‌الخاصة‌بالأشخاصمعالجة‌البيانات‌ب‌القطرم‌كالأردني‌يفالمشرعكؿ‌مف‌‌سماح

صريحة‌مف‌الضركرة‌ذلؾ‌لتحقيؽ‌غاية‌مشركعة‌كفقان‌لأحكاـ‌القانكف،‌عمى‌أف‌يككف‌ذلؾ‌بمكافقة‌

‌ ‌كاحتراـ ‌الممارسات‌المقبكلة ‌اطار ‌كفي ‌الانسافحقكؽ‌ك‌الشخص‌المعني، ‌أكرامة ‌كقد كصت‌.

بضركرة‌الاسراع‌في‌إقرار‌قانكف‌حماية‌البيانات‌الشخصية‌الأردني،‌الذم‌ما‌زاؿ‌مشركع‌الدراسة‌

،‌الخاصة‌بالأشخاصقانكف،‌نظران‌لأىمية‌كجكد‌تنظيـ‌قانكني‌لمتصدم‌لمجرائـ‌الماسة‌بالبيانات‌



 م‌
 

‌الإلكتركني ‌الكسائؿ ‌مستخدمي ‌كحرمة ‌خصكصية ‌الاجتماعي‌ةكحماية ‌التكاصؿ ‌مكاقع ،‌كمنيا

‌مف ‌في‌كؿ ‌لمجيات‌المختصة ‌التكصية ‌‌كذلؾ ‌كالأردف ‌المزيدقطر ‌لمكافحة‌‌ببذؿ ‌الجيكد مف

‌الشخصية‌الجرائـ ‌بالبيانات ‌مف‌‌الماسة ‌عالية ‌درجة ‌عمى ‌قضائية ‌ككادر ‌كتكفير الالكتركنية،

‌الكفاءة‌كالخبرة‌الدقيقة،‌لفيـ‌ىذا‌النكع‌مف‌الجرائـ‌كالمقدرة‌عمى‌التعامؿ‌معيا.

‌.شخصية،‌مكاقع‌التكاصؿ‌الاجتماعيالبيانات‌الجزائية،‌الحماية‌ال‌احية:الكممات المفت
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Abstract 

This study aimed to explore the legal framework of the criminal protection of 

personal information on social media sites in Qatari law and comparative law. To this 

end, the descriptive analytical and comparative methods were used. The study 

indicated the existence of a harmony between the legal nature of crimes directed 

against the data of a personal nature in Qatari and Jordanian legislations, since they 

are crimes committed by persons resulting in infringing on the privacy of individuals 

who use different social media sites. In addition, the Qatari and Jordanian legislators 

allowed addressing information of personal nature, when required, to achieve a 

legitimate aim according to the provisions of law, provided the explicit agreement of 

the concerned person, in the context of the acceptable practices and respect of human 

right and dignity. The study recommended the need to accelerate the adoption of the 

Jordanian personal information protection law which is still a bill, due to the 

importance of having legal system to address the crimes directed against personal 

information, and protect the privacy of e-means users, including social media sites. In 

addition, recommend the concerned parties in Qatar and Jordan to exert more efforts 

to fight against crimes directed against electronic personal information, and provide 
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highly qualified and experienced legal staff capable of understanding and dealing with 

such crimes. 
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